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Spørgsmål 

Ministeren bedes redegøre for de svenske erfaringer med at indføre en balanceskat på den 

finansielle sektor. 

 

Svar 

Skatteministeriet har rettet henvendelse til det svenske Finansdepartementet og spurgt til 

en svensk balanceskat på den finansielle sektor. Finansdepartementet har oplyst, at Sve-

rige i 2009 indførte en lov om statslig støtte til kreditinstitutter. Der blev i den forbindelse 

oprettet en stabilitetsfond, der havde til formål at yde støtte til kriseramte kreditinstitutter. 

Fondens midler skulle delvist finansieres af kreditinstitutterne selv med en såkaldt ”stabi-

litetsafgift”. Stabilitetsafgiften udgjorde 0,036 pct., dog kun det halve i 2009 og 2010. Af-

giften blev med visse reguleringer beregnet med udgangspunkt i det enkelte kreditinstituts 

balanceopgørelse og blev derfor af nogle betegnet som en balanceskat.  

 

Stabilitetsafgiften blev i 2016 afløst af en ”resolutionsafgift”, da Sverige implementerede 

EU direktivet om et regelsæt for genopretning og afvikling af kreditinstitutter og investe-

ringsselskaber mv. (2014/59/EU). Direktivet fastsætter fælles EU-retningslinjer for hånd-

tering af nødlidende kreditinstitutter, herunder fælles regler for genopretning og afvikling 

af nødlidende banker. 

 

Hvert EU-land skal efter direktivet oprette en national afviklingsfond, der skal bruges til 

at finansiere omstruktureringen af en nødlidende bank. Direktivet fastsætter endvidere 

retningslinjer for de bidrag, som bankerne skal indbetale til afviklingsfonden. 

 

Supplerende i forhold til en balanceskat kan der henvises til svaret på SAU Alm. del 

spørgsmål 121 (2018-19).  
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